
Acta Primer Plenari per a la constitució del Consell del Barri del Besòs

Lloc: Sala d'Actes del Centre Cultural Besòs
Data: 15 de desembre de 2011
Hora: de 19,30 h a 21,30  h 
Assistents: Per l’Ajuntament: Isabel Marcuello, Regidora Delegada de Participació Ciutadana. Jose Luís 
Rodríguez Cardoso, regidor del Barri del Besòs, Loli Ocaña, regidora del Serveis Socials.
Cos tècnic: Maria Merino i Sònia Cazo, Servei de Participació Ciutadana.
Assessor Entitats, extern Servei de Participació: Pep Martí
Assessoria externa Espai Públic: Xavier Tort, Lara Càceres

Per les entitats:

• Asociación de Mujeres Bienvenidas
• Associació de Comerciants del Besòs
• Centro Cultural Besòs
• Club Futbol Trajana- P.B. Sant Just
• Ateneo Amistad Besòs
• Club Deportivo España
• Club Petanca Amigos de Cobasa
• Agrupació de Comerciants del Besòs
• Esbart Dansaire de Sant Adrià
• Club Petanca Parque II
• Associació Socio Cultural parque II
• Gentanters de Sant Adrià
• Associació de Veïns Besòs-Sant Adrià
• Associació Motars Jester Sant Adrià

Total d'Assistents: 26 persones

Omissions:

A les reunions, les persones presents anoten en el full 
que  es  passa  per  fer  l'acta,  l'associació  que 
representen.  L'omissió  d'alguna  associació  en 
aquesta acta es degut a que no va ser inscrita en el 
full esmentat.
Cas d'haver qualsevol omissió o error, ens  ho podeu 
comunicar  i  farem l'oportuna  anotació  a  la  propera 
acta.

Moltes gràcies. 

Maria  Merino  presenta  l'acte.  En  primer  lloc  agraeix  l'assistència  i  explica  l'objectiu  d'aquesta  reunió:  
presentar  el  procés  que  ha  de  culminar  en el  Primer  Consell  Territorial,  en aquest  cas,  el  del  Besòs.  
Seguidament dona la paraula a la regidora delegada de Participació Ciutadana, la Sra. Isabel Marcuello.

Intervenció de la Sra. Marcuello : Es presenta com la nova regidora delegada de Participació Ciutadana.  
Anuncia en primer lloc, a petició de l'alcalde, excusa la seva assistència a aquesta reunió per la mort del seu 
sogre, l’alcalde sap de la importància de trobar-nos avui aquí, per presentar aquest espai que servirà per 
treballar tots plegats i encara que ell i  per  el motiu  exposat no pogués estar a la reunió, ha demanat tirar  
endavant amb la presentació per l’interès de tots, demana disculpes. Explica que al finalitzar la exposició del  
tema traslladarà una comunicació de l’alcalde sobre un dels temes que sap que ells hi preocupen .

Continua dient que estem en un moment important el de la  creació d'aquest Consell, que és un compromís 
d'aquesta legislatura, especialment amb aquest barri. És un moment de situació general complicat que limita 
l'actuació municipal. El que volem és assentar unes bases sòlides, un espai de diàleg i d'enteniment, de 
comunicació, de suggerències i respostes... en definitiva un espai de treball per a que tant els veïns com 
l'administració puguem treballar per l'interès comú. Crear noves formes per a generar espais de futur i 
assentar unes bones bases de comunicació entre l’administració i la societat civil del barri. Posar en comú 
tots aquells temes de interès per  debatre ordenadament, corregir si cal i donar resposta .
Per això  i en aquest mandat la Participació Ciutadana esta englobada en l’Àrea de alcaldia, es el moment 
de posar tots aquest elements en marxa,  aquest  es l’encàrrec rebut per l’alcalde.  Incrementar,  millorar,  
dissenyar espais de diàlegs de forma bidireccional.
Destaca un element important, començar a treballar en aquest Consell territorial de forma conjunta i 
consensuada, sent rigorosos en tots els aspectes, per que serà el referent i model a seguir a la resta de 
barris de la ciutat. La finalitat i objectiu comú han de ser la millora del barri, de la qualitat de vida dels seus 
veïns i veïnes, de la convivència i sempre des del respecte i acords entre tots i totes. 

El fem des de la millor de les intencions i buscant ajuda externa també per que no, a  traves de la Diputació i 
amb els experts en aquests temes, la transparència i el rigor han de ser les nostres màximes, presenta a 
l'assessoria Espai Públic, que ens ajuda en la posada en marxa d'aquest Consell, finançada a càrrec de la 
Diputació de Barcelona . Son las persones que ens acompanyaran durant tot aquest procés. 

Partim del Reglament de Participació ciutadana aprovat el 2002. L'idea no és muntar el consell  amb un 
reglament tancat. La proposta és fer unes normes de funcionament condensades, amb tots, per tal que la 
nostra manera de funcionar sigui un referent per a la resta dels consell de barri que  se aniran posant en  
marxa,  de  manera  consecutiva.   A llarg  termini,  l'objectiu  serà  constituir  el  Consell  de  Ciutat  amb  la  
representació de tots els Consells territorial de la ciutat.



Després Maria Merino informa que Espai Públic farà una diagnosis del Barri, per tal que puguem tenir una 
referència sobre els problemes que afecten al barri i que ens ha de indicar quin serà el Pla de Treball.  
També com s'hauran d'abordar les reunions i que establirem a partir de gener un calendari de sessions i de  
treball.

Sonia Cazo comenta la composició del Consell:

− President: l'Alcalde
− Vicepresident: A escollir entre els membres del Consell
− 5 representants, un en mom de cada grup municipal.
− Un representant titular i un suplent per a cada una de les Entitats del Barri
− Fins a 10 persones, veïnes del Barri escollides aleatòriament del padró d'habitants
− Fins a 5 persones d'especial rellevància del territori, nomenades per l'alcalde.

Membres del Consell sense dret a vot:

− Secretària: Sonia Cazo
− Diferents tècnics municipals, depenent del tema que es tracti a cada sessió
− Dinamitzadora del Consell: Maria Merino.

Isabel  afegeix que hi  ha dos persones,  nomenades com a comissionades per  l'alcalde,   Evelyn  
Segura, tindrà les funcions de recollir i fer el seguiment dels temes endegats internament, dintre de 
l'Ajuntament, entre regidors i tècnics. Fina López serà la persona de referència en el territori, que  
farà aquest mateix seguiment però entre les entitats i els veïns.

Preguntes al respecte:

El president del Consell per què ha de ser l'alcalde? Es contesta que el President és l'alcalde perquè és la  
persona que ha de liderar Consell  i  dona la garantia que les recomanacions i  el  treball  que proposi el  
Consell és portin a terme. La funció del Vicepresident és si cap més important encara, doncs és el que ha de 
fer realment el seguiment de tots els temes. Aquesta figura sí es escollida per el Consell d'entre tots aquells 
que no siguin representants municipals. 

Com es farà la tria dels veïns a títol individual i per què ha de ser voluntari? Es fa una selecció aleatòria  
d'entre tots els veïns del Barri del Besòs. L'experiència ens diu que si convoquem a 200 poden venir 30  
persones i d'entre aquestes, pot ser només 6-5 vulguin formar part del Consell. Són temes que necessiten 
dedicació personal i costa d'il·lusionar a la gent. No tenim un poder coercitiu per a que vinguin de manera 
obligada, tampoc és la intenció. 
Els representants de les entitats volen ajudar en aquest sentit i s'ofereixen a assistir a la sessió en la que 
s'hagi de fer la presentació als veïns escollits, per acollir-los, acompanyar-los i també intentar convèncer-los.
A més se'ls ha de dir que per a temes del consell de barri es poden adreçar a les seves entitats. S'accepta 
aquesta proposta. 

Es manifesta que des de 2002 que es va aprovar el Reglament de Participació Ciutadana ja era hora que es 
comencès a treballar en Consells de Barri.

Es pregunta com serà el procés i a qui es fan arribar les propostes de les entitats dels titulars i suplents per 
al  Consell.  Cada  associació  rebrà  la  documentació  adequada  per  a  que  puguin  proposar  els  seus 
representants i si volen, un candidat a Vicepresident. Abans de la constitució del Consell, tothom tindrà la  
documentació i haurà tingut el suficient temps per a presentar-la. 

Finalment, Isabel indica que per temes de Consell,  hi  haurà un espai a la pàgina Web municipal a on  
s'aniran penjant  totes les actes i  documents que aquest  Consell  generi,  per a coneixement de tots els  
ciutadans. 

Per als temes de seguretat i obres, s'emplaça als assistents a una reunió amb el Sr. Alcalde que tindrà lloc 
el proper dia 22 de desembre, dijous. Totes les entitats rebran la convocatòria doncs en aquest moment no  
es pot concretar l'espai a on es desenvoluparà aquesta reunió.
I sense més, es dona per acabada aquesta reunió informativa a les 21,30 h. 

Servei de Participació Ciutadana
Sant Adrià de Besòs, 16 de desembre de 2011


